
PROTOKÓŁ Nr XXXVIII/2013
Sesji Rady Gminy Manowo

odbytej w dniu 20 grudnia 2013 roku

Sesję  rozpoczęto  o  godz.  1115,  zakończono  o  godz.  1230.  Posiedzenie  odbyło  się  w sali
posiedzeń UG Manowo.

Na stan 15 radnych na Sesji obecnych było 15 radnych wg załączonej listy obecności.

Ponadto w obradach Sesji udział wzięli:
1. Wójt Gminy                           -     Roman Kłosowski
2. Sekretarz Gminy                   -     Irena Oleksy
3. Skarbnik Gminy -     Bożena Tomaszewska
4. Protokolant -     Anna Drabik

zainteresowani pracownicy Urzędu Gminy, goście zaproszeni oraz sołtysi wg załączonych
list obecności.

Sesja rozpoczęła się od uroczystego wręczenia dyplomów uznania i strojów sportowych dla
zawodniczek zapasów z terenu Gminy (sekcja Gwardii Koszalin działająca w Rosnowie).
Uhonorowane  zawodniczki  to  Natalia  Lewandowska,  Katarzyna  Szapućko  i  Magdalena
Majos oraz ich trener Dawid Kret. Natalia na Mistrzostwach Polski młodziczek w Raciborzu
zdobyła złoty medal w wadze do 37 kg. Katarzyna i Magdalena to zawodniczki należące do
Kadry Polski oraz zdobywające liczne medale i tytuły w zawodach na szczeblu krajowym.
Stroje sportowe (z herbem Gminy Manowo) ufundował Wójt Gminy Manowo wraz z Radą
Osiedla i Radą Sołecką Rosnowa.

Wójt poprosił trenera - p. Dawida Kreta, aby powiedział również kilka słów na temat ojca,
który jest zasłużoną postacią w historii zapasów w Polsce.
Dawid  Kret  –  trener  sekcji  zapasów:  mój  ojciec  zajmował  się  zapasami.  Kiedy  byłem
dzieckiem oglądałem kasety z zapasami zamiast bajek. Był trenerem kadry olimpijskiej
Sydney  2000.  Wytrenował  kilku  olimpijczyków  i  wielokrotnych  medalistów  mistrzostw
Polski,  mistrzostw  Europy  i  mistrzostw  świata.  Mam  nadzieję,  że  będę  Go  godnie
zastępował w przyszłości, bo jeszcze czynnie działa jako trener. 
Zawodniczki z grupy wiekowej kadetek (15-17 lat) po raz pierwszy w tym roku startowały
w tej grupie. Są w ścisłej  czołówce Polski i  mają duże szanse reprezentować nasz kraj
w  przyszłym  roku  na  mistrzostwach  Europy  i  świata.  Ostatnio  zawodniczki  były  na
międzynarodowym turnieju  na Ukrainie  i  Kasia zdobyła  srebrny medal,  a  Magda była
trzecia. Natasza jest pierwszą w historii gminy Manowo mistrzynią sportów walki. Zrobiła
wieli  postęp,  bo w zeszłym roku była  brązową medalistką.  Chciałbym podziękować za
okazaną  pomoc  całego  środowiska.  Dziewczyny  muszą  dojeżdżać  26  km,  żeby  zrobić
profesjonalny trening w Koszalinie. Dziękuję Gminie i Radzie za wspomaganie finansowe
tych przedsięwzięć. Dziewczyny wkładają w pracę dużo wysiłku – muszą dojechać w jedną
stronę 26 km, wykonują ciężki trening, a po powrocie muszą przygotować się do szkoły.
Życzę moim podopiecznym sukcesów i wierzę, że będą godnie reprezentowały barwy gminy
Manowo, klubu i Polski. 

Marzena Szapućko (mama Katarzyny): dziękuję, że mamy okazję dzisiaj tutaj być. Dziękuję
w  imieniu  wszystkich  rodziców za  wsparcie.  Chciałabym powiedzieć,  że  te  dziewczyny
bardzo  ciężko  pracują  przez  cały  rok.  Trenują  od poniedziałku  do  soboty,  w niedzielę
biegają i odrabiają lekcje. Nie mają wakacji, bo jeżdżą na zgrupowania i trenują. Bardzo
dziękujemy za wsparcie. Jest to mało popularny sport, niedofinansowany i jest dosyć drogi
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(obuwie,  dresy,  odpowiednia  dieta).  Bardzo  dziękujemy  również  trenerowi  za  to,  że
umiejętnie  potrafi  zaangażować młodzież,  że  wspólnie  z  zawodniczkami stworzyli  swoją
stronę  internetową,  zachęca  młodzież  do  udziału  w  zajęciach,  że  są  zintegrowane
i pomagają sobie wzajemnie. Dziękuję bardzo.

Jan Prus – Przewodniczący Rady: budowa stadionu w Manowie i działalność GKS Leśnik
została doceniona przez wiele osób. Proszę, aby głos w tej sprawie zajął Sławomir Jamka –
Wiceprezes GKS Leśnik: 

Sławomir  Jamka –  Wiceprezes  GKS Leśnik  poinformował,  że  Klub Leśnik  Rossa Zefir
Manowo/Wyszewo  otrzymał  wyróżnienie   w  kategorii  „Obiekt  Roku  w  Województwie
Zachodniopomorskim”. Wyróżnienie otrzymaliśmy jako jedyni w województwie. Poza tym
otrzymaliśmy puchar za awans do III ligi od Prezesa Zachodniopomorskiego Związku Piłki
Nożnej oraz brązową honorową odznakę PZPN, związaną z awansem do III ligi podpisaną
przez Zbigniewa Bońka.

Ad. I.1. Otwarcie i stwierdzenie prawomocności Sesji
Otwarcia XXXVIII Sesji Rady Gminy dokonał Przewodniczący Jan Prus i na podstawie listy
obecności stwierdził prawomocność Sesji. Na stan 15, obecnych było 15 radnych.

Następnie Przewodniczący Rady przystąpił do przyjęcia porządku obrad.

• Wójt  wystąpił  o  dokonanie  zmiany –  wprowadzenie  do porządku obrad projektu
uchwały  w  sprawie  wyrażenia  zgody  na  zawarcie  porozumienia  w  sprawie
zawiązania  Związku  Zintegrowanych  Inwestycji  Terytorialnych w  celu  określenia
zasad  współpracy  Gmin,  służącej  realizacji  wspólnych  działań  w  ramach
Zintegrowanych Inwestycji  Terytorialnych.  Zależy nam na tym, aby ta uchwała
została podjęta w 2013 roku. Ona nas do niczego nie zobowiązuje, bo jest to tylko
porozumienie, ale wchodzimy w skład trzech powiatów, które zamierzają utworzyć
ten związek. 

• Przewodniczący  Rady  wystąpił  o  zdjęcie  z  porządku  obrad  projektu  uchwały
w  sprawie  rozpatrzenia  skargi  na  Wójta  Gminy  Manowo  w  związku  z  tym,  że
Komisja Rewizyjna chce zapoznać się z dodatkowymi materiałami w sprawie oraz
przed ostatecznym rozstrzygnięciem planuje przeprowadzenie mediacji ze stronami. 

Innych wniosków do porządku obrad nie wniesiono, w związku z tym Przewodniczący Rady
poinformował, że wnioskowane zmiany zostaną zapisane do porządku obrad w punkcie
II.3.l. Do zmian w porządku obrad uwag nie wniesiono. 

I. Sprawy regulaminowe:
1. Otwarcie i stwierdzenie prawomocności Sesji.
2. Przyjęcie protokołu XXXVII Sesji Rady Gminy.
3. Informacja Przewodniczącego Rady Gminy o działaniach podejmowanych w okresie

międzysesyjnym.
4. Sprawozdanie Wójta Gminy z pracy w okresie międzysesyjnym.
5. Informacja Skarbnika o sytuacji finansowej gminy.
6. Informacja z realizacji uchwał podjętych na ostatniej sesji.
7. Informacja komisji RG z pracy w okresie międzysesyjnym.
8. Interpelacje i zapytania.
9. Trybuna obywatelska.
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II. Sprawy problemowe:
1. Sprawozdania z pracy stałych komisji RG w II półroczu 2013 r.
2. Zatwierdzenie planów pracy Komisji Rewizyjnej oraz Rady Gminy na rok 2014.
3. Podjęcie uchwał w sprawie:

a) uchwalenia budżetu Gminy na rok 2014,
b) uchwalenia  zmiany  wieloletniej  prognozy  finansowej  Gminy  Manowo  na  lata

2014-2024,
c) zmian w budżecie gminy na 2013 rok,
d) zaciągnięcia  przez  gminę  Manowo  długoterminowego  kredytu  na  realizację

zadania inwestycyjnego pn. „Budowa sieci wodociągowej wraz z przyłączami dla
miejscowości Wyszewo”,

e) zaciągnięcia przez gminę Manowo pożyczki z budżetu państwa na wyprzedzające
finansowanie w ramach Programu Rozwoju Obszarów Wiejskich na lata 2007-
2013 na realizację zadania inwestycyjnego pn. „Budowa sieci wodociągowej wraz
z przyłączami dla miejscowości Wyszewo”,

f) wyrażenia zgody na darowiznę nieruchomości,
g) wyrażenia zgody na nieodpłatne nabycie nieruchomości,
h) przyjęcia „Gminnego Programu Wspierania Rodziny w Gminie Manowo na lata

2014-2016”,
i) zatwierdzenia taryf za zbiorowe zaopatrzenie w wodę i zbiorowe odprowadzanie

ścieków,

j) przystąpienie  do  opracowania  planu  gospodarki  niskoemisyjnej  na  obszarze
Gminy Manowo,

k) rozpatrzenia skargi na Wójta Gminy Manowo,
l) wyrażenia  zgody  na  zawarcie  porozumienia  w  sprawie  zawiązania  Związku

Zintegrowanych Inwestycji Terytorialnych.
4. Wolne wnioski i informacje.
5. Odpowiedzi na interpelacje.
6. Zakończenie.

Ad. I. 2. Przyjęcie protokołu XXXVII Sesji Rady Gminy
Protokół XXXVII sesji przyjęty został 13 głosami za, przy 2 wstrzymujących się. 

Ad. I.  3 Informacja Przewodniczącego Rady Gminy o działaniach podejmowanych
w okresie międzysesyjnym
Jan Prus – Przewodniczący Rady poinformował, że w okresie międzysesyjnym zajmował się
następującymi sprawami:
➢ 5, 12 i 19 grudnia pełniłem dyżur w UG Manowo.
➢ 12 grudnia brałem udział w spotkaniu wiejskim w Wyszewie w sprawie budowy

drogi powiatowej i wycinki drzew.
➢ 13 grudnia uczestniczyłem we wspólnym posiedzeniu stałych Komisji Rady Gminy.

Ad.I.4 Sprawozdanie Wójta Gminy z pracy w okresie międzysesyjnym

Wójt przekazał następujące informacje:
� Inspekcja Transportu Drogowego chce zrobić zamach na nasz radar w Grzybnicy.
Chcemy prosić mieszkańców tej miejscowości o petycję w sprawie pozostawienia radaru ze
względów  bezpieczeństwa.  Twierdzą,  że  tam  nie  ma  wypadków,  dlatego  radar  jest
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niepotrzebny. Takie argumentowanie jest nielogiczne, ponieważ z powodu radaru nie było
tam wypadków. Zamontowaliśmy ten radar na apel mieszkańców Grzybnicy. 
� W tym miesiącu brałem udział  w konferencji  zorganizowanej  po raz piąty  przez
Wojewódzki  Fundusz  Ochrony  Środowiska.  Jesteśmy  zobligowani  do  opracowania
programu niskoemisyjnego i z tego obowiązku musimy wywiązać się w roku 2014, żeby nie
płacić kar. Była również poruszana kwestia odnawialnych źródeł energii (zielona energia).
W ostatnim czasie  było  to  bardzo  niepopularne.  Zielona  energia  straciła  na  wartości,
ponieważ certyfikaty na zieloną energię bardzo staniały. Komisja Europejska wnioskuje,
aby  zmniejszyć  o  900  milionów  ilość  koncesji  na  emisję  CO2 w  skali  Europy.  Ma  to
spowodować  wzrost  cen  i  będzie  motorem  napędowym do  rozwijania  zielonej  energii.
Musimy również dokonać zmiany granic aglomeracji. W latach dziewięćdziesiątych, kiedy
wiedzieliśmy że będą środki z UE, tworzyliśmy aglomeracje i zostały stworzone na wyrost.
Czas na zmianę mamy do końca 2014 roku, ponieważ inaczej się postępuje w przypadku
nakładania kar na aglomerację, a inaczej na tereny wiejskie. W naszym przypadku być
może będzie potrzeba wprowadzenia takich granic. Być może Kretomino i Rosnowo wpiszą
się w definicję aglomeracji, ale musimy to jeszcze zweryfikować, żeby m. in. nie płacić kar,
które prawdopodobnie mają być olbrzymie. Na konferencji była też mowa o wojewódzkich
funduszach i narodowym funduszu. Są to bardzo duże środki – aktywa WFOŚ w Szczecinie
wynoszą ponad 500 milionów złotych. Należałoby częściej ubiegać się nie tylko o pożyczki,
ale również o dofinansowanie. W dalszym ciągu będzie funkcjonował program na azbest
oraz środki na fotowoltaikę. 
� Dzisiaj  w  Bobolicach  odbędzie  się  uroczyste  podpisanie  umów  z  Marszałkiem.
Z p. skarbnik podpiszemy umowę na wodociąg w Cewlinie (również zabezpieczenie wody
dla  Bonina).  Kiedy  będziemy  mieli  swoją  komorę,  to  zostanie  rozwiązana  kwestia
zabezpieczenia awaryjnego Bonina i Cewlina. Dofinansowanie będzie wynosiło ok. 500.000
zł (może się to zmienić po przetargu). 
� Chciałbym Państwu złożyć życzenia z  okazji  Świąt  Bożego Narodzenia i  z  okazji
Nowego Roku – rodzinnych, spokojnych Świąt, spokoju ducha, wyciszenia w rodzinnym
gronie. Z okazji Nowego Roku 2014 – reelekcji w następnych wyborach. 

Ad. I. 5 Informacja Skarbnika o sytuacji finansowej gminy
Informację  o  stanie  finansowym Gminy  przedstawiła  Bożena  Tomaszewska –  skarbnik
gminy:
I.  STAN  ZOBOWIĄZAŃ  WEDŁUG  TYTUŁÓW DŁUŻNYCH,  GWARANCJI  I  PORĘCZEŃ,  ZESTAWIENIE  KREDYTÓW I
POŻYCZEK ORAZ WYKUP OBLIGACJI KOMUNALNYCH PRZYPADAJĄCYCH DO SPŁATY W LATACH 2013- 2024

Nazwa

Odset
ki   za
m-c
XII/20
13

20
13

2014 2015 2016 2017 2018 2019 2020 2021 2022 2023 2024
Ogółem
pozostaje
do zapłaty

Data
rozlic
zenia

DnB
Nord
Bank
Warszaw
a
Obligacje
komunal
ne 
emisja 
4.000.00
0 zł
Umowa
Nr
10/2006
z  dnia
05.10.20
06r.

0  0 0 0 0 0  0 0 0 0 0 0 0 0 Planowany
wykup
obligacji
12.09. 2013
r.
Wykupiono
obligacje 
w   2013  r.
w  kwocie
750.000  zł
dotyczące
roku 2013

DNB
Nord
Bank
Warszaw
a
Obligacje
komunal
ne
emisja
1.500.00
0 zł
Aneks do
umowy
Nr1  z
dnia
01.06.11

0 0 0 0 0 500.000 500.000 0 0 0 0 0 0 1.000.000 Wykup
obligacji  do
30.10.2018
Wykupiono
obligacje  w
2013 r.
w   kwocie
500.000  zł
dotyczące
roku
2016  –
500.000 zł
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PKO  BP
Warszaw
a
Obligacje
komunal
ne
emisja 
4.500.00
0 zł
Umowa z
dnia
09.08.20
13 r.

0 0 0 0 0 0 0 0 900.000 900.00
0

900.0
00

900.00
0

900.00
0

4.500.000 Wykup
obligacji  do
25.11.2024

Kredyt  w
ING
Bank
Szczecin
2.000.00
0  zł  na
sfinanso
wanie
deficytu
w  2010
r.
Umowa 
Nr
682/201
0  z  dnia
05.05.20
10

138,01  0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 Splata kredytu do
31.12.2013 r.

Kredyt
BBS
Darłowo
-
1.000.00
0  zł  na
sfinanso
wanie
deficytu
w  2010
r.
Umowa
Nr
11/7979
/2010  z
dnia
05.07.20
10r.

3.726,
51

0 0 0 250.000 250.000 0 0 0 0 0 0 0 500.000 Spłata kredytu do
 29.09.2017r.
W  2013  r.
spłacono kredyt w
kwocie 500.000 zł
dotyczący lat :
2014 – 250.000 zł
2015 – 250.000 zł

Kredyt
BGK  w
Pile  –
800.000
zł  na
sfinanso
wanie
deficytu
w 2010 .
–  Orlik
2012  w
Boninie
Umowa
Nr
2010/42
42/  z
dnia
22.12.20
10 r.

1.100,
13

0 400.0
00

0 0 0 0 0 0 0 0 0 400.000 Spłata kredytu do
30.12.2015r.
W  2013  r.
spłacono kredyt w
kwocie 400.000 zł
dotyczący roku:

2014  -   400.000
zł

Kredyt
BGK   w
Pile
długoter
minowy-
850.000
zł-
sfinanso
wanie
deficytu
w  2011
r.
Umowa
Nr
2011/03
12 z dnia
21.03.20
11 r.

559,94  0 100.00
0

100.0
00

0 0 0 0 0 0 0 0 0 200.000 Spłata
kredytu do
 30.12.2015
r.

W  2013  r.
spłacono
kredyt  w
kwocie
500.000  zł
dotyczący
lat :
2016  –
250.000 zł
2017  –
250.000 zł

20
13

2014 2015 2016 2017 2018 2019 2020 2021 2022 2023 2024

Pożyczka
z
Wojewód
zkiego
Fundusz
u
Ochrony
Środowis
ka  -
1.603.95
4  zł  w
2011r. 
Umowa
Nr  2011
PO  121K
z dnia 26
września
2011

4.482,
43

0 187.50
0

187.5
00

187.500 187.500 375.000 348.95
3,59

0 0 0 0 0 1.473.953,
59

Spłata
pożyczki
 w  latach
2012 r.
 do  2019 r.
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Kredyt
BBS
Darłowo
1.000.00
0zł
Umowa
Nr
18/7979
/2012  z
dnia
27.07.20
12 

3.647,
35

0 0 0 0 150.000 200.000 200.00
0

0 0 0 0 0 550.000 Spłata
kredytu
  w  latach
2013-2019
W  2013  r.
spłacono
kredyt  w
kwocie
350.000  zł
dotyczący
lat:
2014  –
100.000 zł
2015  –
100.000 zł
2016  –
150.000 zł

Kredyt
obrotowy
BBS
Darłowo
800.000
zł
Umowa
Nr
22/7979
/2012
z  dnia
28.09.20
12   

986,50 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 Spłata
kredytu
do
30.12.2013
r

Kredyt
inwestyc
yjny BBS
Darłowo 
1.722.00
0 zł
Umowa
Nr
3/7979 z
dnia
22.01.20
13

5.795,
14

0 0 0 0 338.800 344.400 344.40
0

344.400 0 0 0 0 1.372.000 Spłata
kredytu
 do
20.12.2020
W  2013  r.
spłacono
kredyt  w
kwocie
350.000  zł
dotyczący
lat:
2016  –
344.400 zł
2017  -
5.600 zł

Ogółem  
20.436,
01

0 287.500
687.50
0

437.50
0

1.426.30
0

1.419.40
0

893.353,
59

1.244.40
0

900.000
900.00
0

900.000 900.000
9.995.953,5
9

II. ZOBOWIĄZANIA JEDNOSTEK W 2013 ROKU (NA 18/12/2013)

LP. NAZWA JEDNOSTKI
Zobowiązania
ogółem

1.
GMINNY OŚRODEK KULTURY W WYSZEWIE

0

Urząd Skarbowy
0

ZUS
0

Pozostali kontrahenci  
0

2.
GOPS   Manowo 0

Urząd Skarbowy
0

ZUS
0

Pozostali kontrahenci 
0

3. Gimnazjum Manowo 29.450,11

4.
Przedszkole Samorządowe w  Rosnowo

12.221,85

5.
Szkoła Podstawowa w Rosnowie

24.150,81

6. Przedszkole Gminne  w Boninie
12.259,41

Szkoła Podstawowa w Boninie 
10.802,81

Ogółem zobowiązania jednostek
88.884,99
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8.
URZĄD GMINY   

1.581.193,45
 Urząd Skarbowy 0

ZUS 0
Pozostali kontrahenci 0
Faktury  zaległe za 2012 rok   
   
-  WAM – 172.894,95 zł
  RAZEM :  172.894,95 zł

Faktury bieżące na dzień 18/12/2013:

Razem Urząd Gminy- 1.581.193,45 zł

172.894,95

1.408.298,50

Razem zobowiązania jednostek 1.670.078,44

Razem  do spłaty kredyty  i pożyczki 9.995.953,59

OGÓŁEM WSZYSTKIE ZOBOWIĄZANIA GMINY I + II

11.666.032,03

Wpływy za mandaty  do dnia  18/12/2013 r.  wynoszą  –  1.640.424,00 zł

Gmina  w miesiącu grudniu 2013 r.  przekazała dotacje  w kwocie 361.353,00  zł do następujących
jednostek : 
- GOK Wyszewo –     75.792,00  zł
- GOPS Manowo –  263.711,00  zł
- Środowiskowy Dom Pomocy Społecznej – 21.850,00 zł
Wpływy za śmieci do dnia 18.12.2013 r. wynoszą:
- przypis – 342.909,00 zł
- wpłaty –   295.706,00 zł
- zaległości – 47.203,00 zł
Wpływy za podatki – rolny, leśny i  od nieruchomości ( osoby fizyczne ) wynoszą:
- przypis –  1.115.509,00 zł
- wpłaty –      870.485,00 zł
- zaległości – 245.024,00 zł
Wpływy za ścieki do dnia 18.12.2013 r. wynoszą:
- należność – 688.973,00 zł
- wpłaty –       591.681,00 zł
- zaległości –    97.292,00 zł
Wpływy za wodę do dnia 18.12.2013 r. wynoszą:
- należność – 495.904,00 zł
- wpłaty -        407.469,00 zł
- zaległość -     88.435,00 zł
Wpływy za czynsz do dnia 18.12.2013 r. wynoszą:
- należność -   611.914,00 zł
- wpłaty -         148.116,00 zł
- zaległości -   464.798,00 zł

Radna Barbara Zmuda-Trzebiatowska: za co zalegamy kwotę 47.970,00 dla PGD Polska
oraz 50.000 zł wobec firmy Sportsystem?

Bożena  Tomaszewska  –  skarbnik  gminy:  sprawdzę  i  po  przerwie  odpowiem.  Zaległość
wobec firmy Sportsystem jest związana z wykonaniem dodatkowych prac na stadionie. 

Radna  Barbara  Zmuda-Trzebiatowska:  czego  dotyczy  zaległość  wobec  firmy  Wamet  -
36.000 zł? 

Wójt: jest pozostała część kwoty za trybuny na stadion.

Radny Sławomir Jamka: czego dotyczy zobowiązanie wobec TPD?

Bożena Tomaszewska –  skarbnik gminy:  jest  to  zobowiązanie  bieżące  i  dotyczy ognisk
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przedszkolnych w Manowie i w Wyszewie. 

Ad. I. 6. Informacja z realizacji uchwał podjętych na ostatniej sesji

Roman Kłosowski – Wójt Gminy przedstawił informację z realizacji uchwał podjętych na
ostatniej sesji. 

Lp. Nr uchwały,
Data uchwały

Uchwała w sprawie Informacja o realizacji

1. XXXVII/239/2013
29 listopada 2013

zmian w budżecie gminy na 2013 rok Zrealizowana, została 
przesłana do  RIO
w Koszalinie oraz 
wystąpiono z wnioskiem do
Redakcji Dziennika 
Urzędowego celem 
opublikowania

2. XXXVII/240/2013
29 listopada 2013

uchwalenia  zmiany  wieloletniej
prognozy finansowej Gminy Manowo
na lata 2013 – 2024

Zrealizowana, została 
przesłana do  RIO
w Koszalinie

3. XXXVII/241/2013
29 listopada 2013

Gminnego  Programu  Profilaktyki
i  Rozwiązywania  Problemów
Alkoholowych na 2014 rok

Zrealizowana, została 
przesłana do  RIO
w Koszalinie 

4. XXXVII/242/2013
29 listopada 2013

harmonogramu  realizacji  zadań
wynikających  z  „Gminnego  Programu
Przeciwdziałania  Narkomanii  na  lata
2011-2014”w roku 2014

Zrealizowana, została 
przesłana do  RIO
w Koszalinie 

5. XXXVII/243/2013
29 listopada 2013

nieodpłatnego przejęcia działki gruntu Zrealizowana, została 
przesłana do Wojewody 
Zachodniopomorskiego

6. XXXVII/244/2013
29 listopada 2013

przyjęcia  „Programu  i  zasad
współpracy  Gminy  Manowo  z
organizacjami  pozarządowymi  oraz
innymi  podmiotami  prowadzącymi
działalność pożytku publicznego na rok
2014”

Zrealizowana, została 
przesłana do Wojewody 
Zachodniopomorskiego

7. XXXVII/245/2013
29 listopada 2013

realizacji  projektu  pn.  „Partnerstwo
Samorządów  Koszalińskiego  Obszaru
Funkcjonalnego  szansą  na
wzmocnienie  potencjału  rozwojowego
regionu”

Zrealizowana, została 
przesłana do Wojewody 
Zachodniopomorskiego

8. XXXVII/246/2013
29 listopada 2013

zatwierdzenia  taryfy  za  zbiorowe
zaopatrzenie w wodę

Zostanie uchylona na 
dzisiejszej sesji, wszystkie 
taryfy zostaną ustalone 
]w jednej uchwale.  

9. XXXVII/247/2013
29 listopada 2013

zatwierdzenia  taryfy  za  zbiorowe
odprowadzanie ścieków

Zostanie uchylona na 
dzisiejszej sesji, wszystkie 
taryfy zostaną ustalone
w jednej uchwale. 

10. XXXVII/248/2013
29 listopada 2013

zatwierdzenia  taryfy  abonamentowej
za  zbiorowe  zaopatrzenie  w  wodę
i zbiorowe odprowadzanie ścieków

Zostanie uchylona na 
dzisiejszej sesji, wszystkie 
taryfy zostaną ustalone
w jednej uchwale. 

11. XXXVII/249/2013
29 listopada 2013

uchylenia uchwały w sprawie ustalenia
stawki do podatku rolnego

Zrealizowana

12. XXXVII/250/2013
29 listopada 2013

uchylenia uchwały w sprawie ustalenia
stawki do podatku leśnego

Zrealizowana
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13. XXXVII/251/2013
29 listopada 2013

upoważnienia  kierownika  Gminnego
Ośrodka  Pomocy  Społecznej  w
Manowie  do  wydawania  decyzji  w
sprawie  przyznawania  dodatku
energetycznego

Zrealizowana,
została przesłana do 
Wojewody 
Zachodniopomorskiego 
oraz wystąpiono
z wnioskiem do Redakcji 
Dziennika Urzędowego 
celem opublikowania

Ad.I.7. Informacja z pracy komisji RG w okresie międzysesyjnym

Brak 

Ad.I.8.  Interpelacje i zapytania
Radna Daria Stasiak:

➢ Przebudowa drogi powiatowej w Wyszewie – rozmawiałam z dyrektorem Zwolińskim
o konieczności zamontowania szykany przed GOK w Wyszewie, ale po spotkaniu
z mieszkańcami pojawiły się propozycje, żeby umieścić je również między posesją 63
i 67. 

➢ Droga  krajowa  nr  11  –  mieszkańcy  proszę  o  wystosowanie  pisma  do  GDDKiA
w sprawie wykonania wysepek na skrzyżowaniu do Wyszewa (tak, aby zjazd był
bardziej widoczny i by samochody mogły się trochę schować). . 

Radna  Barbara  Zmuda-Trzebiatowska:  do  p.  Przewodniczącego  Rady  –  proszę
o wprowadzenie pod obrady najbliższego wspólnego Komisji punku dotyczącego oświaty. 

Radny  Janusz  Sałek:  kiedyś  dyskutowaliśmy  nad  możliwością  dofinansowania  zakupu
przez Starostwo maszyny kładącej asfalt. Czy podjęto jakieś działania w tym temacie?

Ad.I.9. Trybuna obywatelska

Tadeusz Mikulski – Sołtys Sołectwa Wyszebórz:
➢ 14 grudnia w Wyszeborzu odbyła się impreza pn. „Dzień seniora”, podczas której

młodzież wykonała jasełka.
➢ 15 grudnia dzieci z Wyszeborza wystąpiły w jasełkach. Frekwencja dopisała. Dzieci

dziękują za obecność p. Irenie Oleksy – sekretarz gminy oraz radnej Grażynie Góral.
Wszyscy bardzo miło spędzili ten czas. 

➢ Droga do  Dęborogów –  jest  tak  zniszczona  (dziury),  że  niemożliwy  jest  przejazd
samochodem osobowym. Mieszkańcy proszą, aby tę drogę wyrównać.

Radny  Janusz  Sałek:  dziękuję  p.  Sylwii  Krępeć  –  Sołtysowi  Wyszewa  za  wkład  pracy
włożonej w utrzymanie porządku (przez cały rok jest czysto, nie tylko w listopadzie) na
cmentarzu. 

Radny  Tomasz  Padykuła:  chciałbym  pochwalić  p.  Tadeusza  Mikulskiego  –  Sołtysa
Wyszeborza  za  zorganizowanie  jasełek  w  Sołectwie  oraz  zorganizowaniu  poczęstunku.
Przyczyniło się to do integracji mieszkańców. 

Sylwia Krępeć - Sołtys Sołectwa Wyszewo: czy Urząd Gminy może wystąpić do elektrowni
w Koszalinie  w sprawie przyłączy do naszej  miejscowości.  W ostatnim miesiącu byłam
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4 dni bez prądu. Część wsi od Kościoła do początku wsi prąd ma, a w drugiej części nie
ma. 

I przerwa – 1144 - 1205

Ad. II. 1. Sprawozdania z pracy stałych komisji RG w II półroczu 2013 r.

Sprawozdania z pracy stałych komisji Rady Gminy Manowo przedstawili:
- Grażyna Góral – Przewodnicząca Komisji Polityki Społecznej,
- Janusz Sałek – Przewodniczący Komisji Rozwoju Gospodarczego,
- Sławomir Jamka – Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów,
- Joanna Czerwiak – członek Komisji Rewizyjnej.
Sprawozdania z pracy komisji stanowią załączniki do niniejszego protokołu.

Ad. II. 2.  Zatwierdzenie planów pracy Komisji Rewizyjnej oraz Rady Gminy na rok
2014

Jan Prus -  Przewodniczący Rady:  projekty planów pracy Rady oraz Komisji  Rewizyjnej
otrzymali wszyscy radni. Do planu pracy Rady na posiedzeniu Komisji zostały wniesione
następujące poprawki:
a) wykreślono z planu informację na temat funkcjonowania służby zdrowia (kwiecień),
b) wprowadzono  do  planu  sprawozdanie  finansowe  z  działalności  Elektrociepłowni

Rosnowo w 2013 roku (kwiecień).
c) Przełożono sprawozdanie z działalności Straży Gminnej za 2013 rok ze stycznia na

marzec.

Innych uwag do planów pracy nie  zgłoszono.

Następnie  Jan Prus – Przewodniczący Rady poddał pod głosowanie plan pracy Komisji
Rewizyjnej na 2014 rok. Plan został przyjęty jednogłośnie (15 głosami za).

Plan pracy Rady Gminy na 2014 rok został przyjęty jednogłośnie (15 głosami za).

Ad.II. 3. Podjęcie uchwał w sprawie:

a) uchwalenia budżetu Gminy na rok 2014,
Jan  Prus  –  Przewodniczący  Rady:  na  poprzedniej  sesji  Przewodniczący  Komisji
Budżetu i Finansów informował, że Komisja pracowała nad projektem budżetu na
dwóch dodatkowych posiedzeniach. Potrzeby są dużo większe niż plan tego budżetu
zakłada.  Wszyscy  się  zapoznali  z  opiniami  RIO  -  opinią  Regionalnej  Izby
Obrachunkowej o przedłożonym projekcie uchwały budżetowej Gminy Manowo na
2014 rok oraz  o możliwości  sfinansowania deficytu budżetowego.  Opinie RIO są
pozytywne, ale opinia dotycząca projektu zawiera uwagi. 
Bożena Tomaszewska – skarbnik gminy: jedna uwaga została poprawiona – został
wykreślony  punkt  dotyczący  zaliczek  dla  sołtysów.  Druga  uwaga  jest
nieprawidłowością,  ale  nie  naprawimy jej  z  dnia  na dzień –  są  to  zobowiązania
z 2013 roku. 
Do projektu budżetu innych zapytań i uwag nie wniesiono. 
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Uchwała otrzymała Nr XXXVIII/252/2013, podjęta została jednogłośnie.
Podczas głosowania obecnych było 15 radnych 

b) uchwalenia zmiany wieloletniej prognozy finansowej Gminy Manowo na lata
2014-2024,
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na wspólnym
posiedzeniu stałych Komisji Rady Gminy w dniu 13 grudnia 2013 roku. Opinia RIO
jest pozytywna. Czy do tego projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub wnioski?
Nie widzę, przechodzimy do głosowania.
Uchwała otrzymała Nr XXXVIII/253/2013, podjęta została jednogłośnie.
Podczas głosowania obecnych było 15 radnych 

c) zmian w budżecie gminy na 2013 rok, 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na wspólnym
posiedzeniu stałych Komisji Rady Gminy w dniu 13 grudnia 2013 roku. Czy do tego
projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub wnioski? Nie widzę, przechodzimy do
głosowania.
Uchwała otrzymała Nr XXXVIII/254/2013, podjęta została jednogłośnie.
Podczas głosowania obecnych było 15 radnych 

d) zaciągnięcia  przez  gminę  Manowo  długoterminowego  kredytu  na  realizację
zadania inwestycyjnego pn „Budowa sieci wodociągowej wraz z przyłączami
dla miejscowości Wyszewo”,
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na wspólnym
posiedzeniu stałych Komisji Rady Gminy w dniu 13 grudnia 2013 roku. Czy do tego
projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub wnioski? Nie widzę, przechodzimy do
głosowania.
Uchwała otrzymała Nr XXXVIII/255/2013, podjęta została jednogłośnie.
Podczas głosowania obecnych było 15 radnych 

e) zaciągnięcia  przez  gminę  Manowo  pożyczki  z  budżetu  państwa  na
wyprzedzające finansowanie w ramach Programu Rozwoju Obszarów Wiejskich
na lata 2007-2013 na realizację zadania inwestycyjnego pn. „Budowa sieci
wodociągowej wraz z przyłączami dla miejscowości Wyszewo”,
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na wspólnym
posiedzeniu stałych Komisji Rady Gminy w dniu 13 grudnia 2013 roku. Czy do tego
projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub wnioski? Nie widzę, przechodzimy do
głosowania.
Uchwała otrzymała Nr XXXVIII/256/2013, podjęta została jednogłośnie.
Podczas głosowania obecnych było 15 radnych 

f) wyrażenia zgody na darowiznę nieruchomości,
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na wspólnym
posiedzeniu stałych Komisji Rady Gminy w dniu 13 grudnia 2013 roku. Czy do tego
projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub wnioski? Nie widzę, przechodzimy do
głosowania.
Uchwała otrzymała Nr XXXVIII/257/2013, podjęta została jednogłośnie.
Podczas głosowania obecnych było 15 radnych 

g) wyrażenia zgody na nieodpłatne nabycie nieruchomości,
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na wspólnym
posiedzeniu stałych Komisji Rady Gminy w dniu 13 grudnia 2013 roku. Czy do tego
projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub wnioski? Nie widzę, przechodzimy do
głosowania.
Uchwała otrzymała Nr XXXVIII/258/2013, podjęta została jednogłośnie.
Podczas głosowania obecnych było 15 radnych 

h) przyjęcia „Gminnego Programu Wspierania Rodziny w Gminie Manowo na lata
2014-2016”,
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na wspólnym
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posiedzeniu stałych Komisji Rady Gminy w dniu 13 grudnia 2013 roku. Czy do tego
projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub wnioski?
Genowefa Pelikan – kierownik GOPS: przyjęcie takiego programu jest ustawowym
obowiązkiem. W tej chwili mamy 11 dzieci umieszczonych w rodzinach zastępczych,
za  które  płacimy  (ok.  30%  kosztów)  oraz  1  osobę  w  placówce  opiekuńczo-
wychowawczej  (koszt  utrzymania  to  4.780  zł,  my  obecnie  pokrywamy  10%,  ale
będziemy płacili 30%, aż dojdziemy do 50%). W programie zawarte są zadania, które
mają na celu wspieranie rodzin oraz placówki, które te zadania będą realizowały. Są
też  określone  zadania  dla  asystenta  rodziny.  Do  tej  pory  przez  3  lata
otrzymywaliśmy  dotacje,  ale  od  przyszłego  roku  musimy  zatrudnić  asystenta
z naszych własnych środków. 
Innych zapytań i uwag nie wniesiono. 
Uchwała otrzymała Nr XXXVIII/259/2013, podjęta została jednogłośnie.
Podczas głosowania obecnych było 15 radnych 

i) zatwierdzenia  taryf  za  zbiorowe  zaopatrzenie  w  wodę  i  zbiorowe
odprowadzanie ścieków,

Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na wspólnym
posiedzeniu stałych Komisji Rady Gminy w dniu 13 grudnia 2013 roku. Czy do tego
projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub wnioski? Nie widzę, przechodzimy do
głosowania.
Uchwała  otrzymała  Nr  XXXVIII/260/2013,  podjęta  została  14  głosami  za,  przy
1 wstrzymującym się.
Podczas głosowania obecnych było 15 radnych 

j) przystąpienie do opracowania planu gospodarki  niskoemisyjnej  na  obszarze
Gminy Manowo,
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na wspólnym
posiedzeniu stałych Komisji Rady Gminy w dniu 13 grudnia 2013 roku. Czy do tego
projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub wnioski? Nie widzę, przechodzimy do
głosowania.
Uchwała otrzymała Nr XXXVIII/261/2013, podjęta została jednogłośnie.
Podczas głosowania obecnych było 15 radnych 

k) rozpatrzenia skargi na Wójta Gminy Manowo,

Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na wspólnym
posiedzeniu stałych Komisji Rady Gminy w dniu 13 grudnia 2013 roku. Czy do tego
projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub wnioski? Nie widzę, przechodzimy do
głosowania.
Uchwała otrzymała Nr XXXVIII/262/2013, podjęta została jednogłośnie.
Podczas głosowania obecnych było 15 radnych 

l) wyrażenia  zgody  na  zawarcie  porozumienia  w  sprawie  zawiązania  Związku
Zintegrowanych Inwestycji Terytorialnych
Jan Prus – Przewodniczący Rady: czy do tego projektu uchwały są jeszcze jakieś
pytania lub wnioski? Nie widzę, przechodzimy do głosowania.
Uchwała otrzymała Nr XXXVIII/263/2013, podjęta została jednogłośnie.
Podczas głosowania obecnych było 15 radnych 

Ad. II. 4. Wolne wnioski i informacje

Radna  Daria  Stasiak:  dziękuję  Wójtowi  i  radnym  za  to,  że  inwestycja  wodociągowa
w Wyszewie zostanie zrealizowana.
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Jan Prus – Przewodniczący Rady: otrzymaliśmy pismo dotyczące podsumowania kampanii
profilaktycznej „Zachowaj trzeźwy umysł”. Wśród laureatów konkursów znalazły się dzieci
z  naszej  gminy:  Dominik  Kujawiak,  Dominik  Młodzik,  Karolina  Poślednik,  Klaudia
Woźniakiewicz, Natalia Szkutnik, Wiktoria Szymańska. 

Ad. II. 5. Odpowiedzi na interpelacje

Roman Kłosowski – Wójt Gminy udzielił odpowiedzi na interpelacje zgłoszone przez:
- D. Stasiak:
� Droga powiatowa – umieścimy szykanę w projekcie przebudowy drogi. Jeśli chodzi
o  drogę  krajową,  to  zwrócimy  się  do  GDDKiA  na  piśmie.  W  takich  sprawach  bardzo
skutecznym środkiem okazują się również petycje mieszkańców. 

Radna Grażyna Góral oraz radny Stanisław Turowski poprosili, aby w piśmie do GDDKiA
ująć również: zjazd z drogi nr 11 na drogę powiatową w Manowie oraz lewoskręt w Boninie.

- J. Sałka: 
➢ Dofinansowanie  do  sprzętu  –  nie  doszło  do  skutku,  ponieważ  trzy  gminy  się
wyłamały i sprzęt nie został zakupiony. Starosta twierdzi, że być może dojdzie to do skutku
w roku 2014, ale już bez wsparcia gmin, liczy na inne źródła dofinansowania. 
- T. Mikulskiego:
� Droga  do  Dęborogów  –  przy  współpracy  z  nadleśnictwami  będziemy  te  drogi
poprawiali.  ZDZ  stwierdził,  że  nie  ma  środków  do  bieżącego  utrzymania  części  dróg.
Dyrektor otrzymuje na wszystkie drogi powiatowe dotację roczną w wysokości 2.000.000 zł
(na pond 500 km dróg powiatowych). 
- S. Krępeć:
� Energia  –  Wyszebórz  prawdopodobnie  będzie  podłączony  do  nowej  sieci,  ale
odpowiedź otrzymamy po nowym roku. Jeśli chodzi o Wyszewo – jest projekt na wymianę
kabli energetycznych oraz pozwolenie, ale musi to być jeszcze zatwierdzone przez Gdańsk,
bo tam zapadają decyzje inwestycyjne. 

Ad. II.6. Zakończenie
Z uwagi  na wyczerpany  porządek obrad Przewodniczący Rady Gminy zamknął Obrady
XXXVIII Sesji Rady Gminy Manowo.

Protokołowała:
Anna Drabik

13


